
Z KOMITETU.

A) Ogłoszenia i odezwy.
KONKURS

na posadę inspektora ogrodnictwa przy Komitecie c. k. galic. 
Towarzystwa gospodarskiego.

W myśl uchwały Komitetu z d. 5. listopada 1907 
rozpisuje się niniejszem konkurs na posadę inspektora 
ogrodnictwa na warunkach następujących:

a) płaca roczna początkowo 3.000 K;
b) zwrot kosztów podróży;
c) dyety w czasie podróży po 10 K za dobę.
Kandydaci zechcą podania swe zaopatrzone w cur

riculum vitae, wraz z odpisami metryki urodzin, świadectw 
z odbytych nauk i praktyki wnieść po koniec grudnia b. 
r. do Biura Komitetu (we Lwowie ul. Karola Ludwika 1. 3).

Komitet c. k. Tow. gospodarskiego.
Prezes : Za sekretarza :

St. Brykczyński m. p. dr. cam.'August Eodakieioicz m. p.

Od Jego Ekscellencyi Dra Alfreda Ebenhocha c. k. 
Ministra rolnictwa doszło Komitetu pismo następującej 
treści:

Z Wiednia d. 28. listopada 1907.
Za życzenia przysłane mi z powodu nominacyi na 

Ministra rolnictwa proszę przyjąć najserdeczniejsze podzię
kowanie.

Licząc na czynną pomoc Świetnego c. k. galic. Towa
rzystwa. gosp. w usiłowaniach moich skierowanych do 
przestrzegania i popierania interesów rolnictwa

pozostaję z Wysokiem poważaniem 
Dr. Ebenhoch m. p.

L. 6744/07 We Lwowie 28. listopada 1907.
ODEZWA

do Rad Oddziałów c. k. galic. Towarzystwa gospodarskiego 
w sprawie przedłożenia wykazu Członków i sprawozdania 

za rok 1907.
Zgodnie z wymogami Statutu upraszamy Szanowne 

Rady o przedłożenie imiennego wykazu Członków i wy
sokości ich wkładek na odnośnych blankietach najdalej do 
dnia 15- grudnia 1907. Liczymy na to, że Szanowne Rady 
tem bardziej raczą się do tego zarządzenia zastosować, 
gdyż wykaz ten ma służyć za podstawę do obliczenia czę
ści obowiązkowej, a osobliwie do wykazania tych Człon
ków, którzy do poboru „Rolnika11 są uprawnieni. Sprawą 
ta zatem przed 1. stycznia 1908 uregulowaną być musi, 
aby nakład „Rolnika11 do tego zastosować i przez to zwłoki 
i przeszkód w rozsyłce tego czasopisma uniknąć.

Pragnąc równocześnie jak najspieszniej wygotować 
sprawozdanie za rok 1907, by je można było za wczasu 
rozesłać delegatom na XLIII Radę Ogólną, która odbędzie 
się już 2. i 3. marca 1908, jako też Członkom Towarzystwa 
— prosimy również usilnie o rychłe nadesłanie, a miano
wicie zaraz po Nowym Roku, najpóźniej atoli do 15. stycz
nia 1908 sprawozdania! z działalności Rady Oddziału za 
rok 1907.

Komitet c. k. galic. Towarzystwa gospodaskiego. 
Prezes: Sekretarz:

St. Brykczyński m. p. F. Slcróchowski m. p.

Wszelkie pisma w sprawie sprzedaży materyału rze
źnego, a względnie zakupna bydła chudego na opasy nad
syłać należy do Agencyi bydła przy. Komitecie c. k. ga
licyjskiego Towarzystwa gospodarskiego (ul. Karola Lu
dwika 1. 3). ________

B) Ze spraw bieżących.

Z Komisyi dla organizacyi handlu materyałem rzeźnym :
Dnia 28. listopada b. r. odbyło się posiedzenie Wie

deńskiej Agencyi dla sprzedaży materyału rzeźnego, w któ- 
rem wziął udział Kurator tejże Agencyi z ramienia Ko
mitetu Dr. Kazimierz hr. Szeptycki. Na posiedzeniu tem 
kooptowano w skład Kuratoryi Wiedeńskiej Agencyi ref. 
Komisyi przy Komitecie Dra cam. Augusta Rodakiewicza.

W czasie najbliższym odbędzie się posiedzenie Ko
misyi przy Komitecie w sprawach organizacyjnych.

Na podstawie opinii Rad Oddziałów przedstawiono 
c. k. Namiestnictwu n i zarządców przymusowych większych 
posiadłości rolnych Izydora Piórkowskiego Zugdry ad Po
morzany, Józefa Buczkowskiego z Pochrepca, Stanisława 
Grafa z Pomorzan, Adolfa Korpaka z Nuszca i Jana Ra
ciborskiego ze Zborowa dla c. k. Sądu w Zborowie. Na
stępnie Jana Wojciechowskiego z Oskrzesiniec dla c. k. 
Sądu w Kołomyi.

Przedłożono c. k. Ministerstwu rolnictwa sprawo
zdanie i rachunki z wystawy jaworowskiej, popierając po
danie Komitetu wystawowego o udzielenie subwencyi na 
pokrycie kosztów tej wystawy. Komitet Towarzystwa 
udzielił ze swej strony na poparcie tej wystawy łączną 
kwotę 3.100 K.

Na przedstawienie Komitetu w sprawie utworzenia 
nowych stacyi ogierów powiadamia c. k. Namiestnictwo, 
że w obecnej chwili życzeniu temu zadość stać się nie 
może dla braku ogierów i ludzi do posługi. Życzenie to 
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będzie wszelako o ile możności uwzględniane, przy spo
sobności utworzenia trzeciego zakładu ogierów rządowych.

W odpowiedzi na Odezwę Dyrekcyi Banku austro- 
węgierskiego zgodził się Komitet na ponowny wybór ustę
pujących cenzorów Banku austro-wegiersklego, a miano
wicie : Dla Lwowa Dyr. Juliusza Frommla; dla Droho
bycza Jana Łobosa i Leonarda Wiśniewskiego; dla Koło
myi Jana Kleskiego, Mikołaja Łukasiewicza i Stefana 
Romano wieża; dla Przemyśla Dra Feliksa Drużbackiego; 
dla Stanisławowa Stanisława Cieńskiego, Kazimierza Ka
jetana Łukasiewicza i Mateusza Pileckiego; dla Tarnopola 
Dra Stanisława Glogera i Józefa Jurysto wskiego; wreszcie 
dla Jarosławia, Władysława Kopeckiego. Prócz tego przed
stawił Komitet jako kandydatów na opróżnione miejsca: 
dla Lwowa Dyr. Włodzimierza Malczewskiego i Bolesława 
Lewickiego; dla Kołomyi Prezesa Rady powiatowej Sta
nisława Jasińskiego; dla Stanisławowa zaś Dra Włodzi
mierza Jurkiewicza.

Członek państwowej Rady kolejowej z ramienia Ko
mitetu Dr. Kazimierz hr. Szeptycki opracował do przed
łożenia na posiedzeniu d. 6. grudnia b. r. następujące 
wnioski:

I. W sprawie braku wagonów :
a) Zdecentralizować naczelny Zarząd kierownictwa 

wagonów i potworzyć z szerokim zakresem działania oso
bne urzędy kierownicze w poszczególnych obszarach ko
lejowych, obejmujących grupy Dyrekcyi kolejowych pod 
względem obrotu organicznie ze sobą związanych i sto
sownie do tego zmienić § 9. statutu organizacyjnego z dnia 
19. stycznia 1906 (Dz. u. p. Nr. 16).

b) Ogłaszać w dorocznych sprawozdaniach c. k. Za
rządu kolei państwowych faktyczny rozdział tak istnieją
cego parku wagonowego jak i corocznie nowo-sprawio- 
nego na obszary kolejowe, a względnie poszczególne Dy- 
rekeye.

II. W sprawie ładowni na bydło;
a) Urządzić ładownie na stacyach kolei państwowej : 

w Nowem mieście, w Hłuboczku wielkim i w Markow- 
cach jak również na stacyach kolei lokalnych: w Ska
lacie i w Zbarażu.

b) Przekształcić ładownie w Przemyślu odpowiednio 
do potrzeb faktycznych.

III. W sprawie ruchu kolejowego:
a) Pociąg mieszany Nr. 2.253 na linii Lwów-Bełzec 

poprowadzić aż do Bełżca, który jak dotąd dochodzi tylko 
do Rawy ruskiej.

b) Zarządzić co należy, aby opóźnianie się systema
tyczne pociągów"bsobowych na linii Lwów-Czerniowce sta
nowczo usuniętem zostało.

IV. W sprawie taryf:
a) Przeprowadzić w obrocie wewnętrznym deklasy- 

flkacyę taryfową na otręby i makuchy tak, by przewoźnie 
obliczano nie według specyalnej taryfy pierwszej, jak dotąd, 
lecz według klasy c.

Wnioski powyższe uwzględniają prośby i życzenia 
Oddziałów, jakie na skutek odezwy Komitetu dotychczas 
wpłynęły.

Odnośnie do podania Komitetu z d. 17. września b. r. 
powiadamia Wydział krajowy, że przyznał z funduszu 
krajowego zasiłek w kwocie 500 K. na częściowe pokrycie 

kosztów urządzenia austryackiej wystawy opasów i ryb, 
jaka się odbędzie na St. Marks w Wiedniu w czasie od 
10—12 kwietnia r. 1908.

WIADOMOŚĆ
o VIII. zwyczajnem posiedzeniu Komitetu c. k. galicyjskiego 

Towarzystwa gospodarskiego dnia 3. grudnia 1907.
Początek o godz. 4. po południu.
Przewodniczący Prezes St. Brykczyński.
Obecni: Wiceprezesowie: Jan Vivien i Witołd ks. 

Czartoryski, Julian br. Brunicki, Dyr. Juliusz Frommel; 
Dr. Tadeusz Mars, R. Dw. Dr. Tadeusz Piłat, Dyr. Józef 
Mikułowski-Pomorski, Władysław ks. Sapieha, Dr. Ta
deusz Skałkowski i Dr. Ignacy Szyszyłowicz. Prócz tego 
inspektor hodowli Jan Marszałkowicz i Sekretarz Towa
rzystwa Feliks Skrochowski.

Nieobecność usprawiedliwili: Wiceprezes Artur Za
remba Cielecki, Dr. Włodzimierz Bolesta Kozłowski, Dr. 
Andrzej ks. Lubomirski, Oskar Schnell, Jerzy Turnau, 
Dr. Kazimierz hr. Szeptycki, Tadeusz Fedorowicz, Sta
nisław Bohdanowicz, Leon Podlewski, Dr. Mikołaj Krzy- 
sztofowicz i Dr. Kornel Paygert.

Prowadzący pióro: Dr. cam August Rodakiewicz.
Przewodniczący zagaja posiedzenie, poświęca zmar

łym w międzyczasie Członkom Towarzystwa śp. Roma
nowi Krzysztofowiczowi i śp. Ludwikowi bar. Wattman- 
nowi serdeczne wspomnienie, a obecni przez powstanie 
uczcili pamięć zgasłych. Podawszy następnie do wiado
mości pisma, jakie wpłynęły od Prezesa Koła Polskiego 
Dra. Stanisława Głąbińskiego, byłego ministra rolnictwa 
Leopolda hr. Auersperga i nowego ministra Dra Alfreda 
Ebenhocha, dziękujące za przysłane im życzenia, przedkła
da prośbę Podlewskiego Leona o udzielenie dalszego 
3-miesięcznego urlopu, do której Komitet się przychylił. 
Następnie ponowiono kooptacyą Dr. Maiyana Lisowiec- 
kiego na Członka Komitetu, poczem Przewodniczący 
zwrócił uwagę na niedostateczne funkeyonowanie Oddzia
łów, które nie odpowiadają na Odezwy Komitetu i prze
chodząc do porządku dziennego, polecił odczytanie proto
kołu z ostatniego posiedzenia. W myśl przedłożonego 
wniosku przyjęto wszelako protokół bez czytania do wia
domości, poczem na wniosek Przewodniczącego Sekcyi 
rolniczej Dyr. Józefa Mikułowskiego-Pomorskiego, 
uchwalono:

1) Uznać pierwszą krajową hodowlę zbóż w Miku- 
lice za hodowlę rodowodową i wziąć ją pod stałą kon
trolę.

2) Zawezwać wszelkie produkcyę zbóż, pozostające 
pod kontrolą Komitetu do wejścia w związek kontrol
ny z krajową stacya doświadczalną botaniczno-rolniczą 
we Lwowie.

3) Przedłożyć jeszcze w roku bieżącym c. k. Mini
sterstwu rolnictwa wniosek o udzielenie subwencyi 
w kwocie 5.000 K. na koszta zebrania dat statystycznych 
co- do rentowności poszczególnych gałęzi wszelkich go
spodarstw, zwłaszcza co do uprawy., różnych roślin i ho
dowli bydła

4) Odnieść się do Kraju, by w akcyi powyższej ze- 
chciał współdziałać przez wyznaczenie stosownej subwencyi 
po porozumieniu się z c. k. Rządem.

5) Uprosić prof. Dra. St. Pawlika o przedstawienie 
sprawy powyższej na najbliższej Radzie Ogólnej w osob
nym punkcie programu.

6) Zająć się wydaniem tłumaczenia spopularyzo-; 
wanej pracy Dr. Kellnera . „Grundzuge der Fiitterungsą 
lehre“.

7) Udzielić prof. Drowi St. Pawlikowi dodatkowo 
zasiłku w kwocie 100 K. na koszta zebrania materyałów 
statystycznych do premij dla służby w gospodarstwach.

Na wniosek ref.. Sekcyi sądowni czo-o g ro d n i- 
czej Dra Ignacego Szyszyłowićza uchwalono:

1) Ogłosić konkurs na posadę Inspektora ogrodnic
twa przy Komitecie c. k. galicyjskiego Towarzystwa go
spodarskiego, z początkową płacą roczną 3.000 K. z zwro



ROLNIK 3

tem kosztów podróży i z dyetami w czasie tychże po 
10 K. za dobę.

2) Przyjąć do wiadomości rachunek na 470 K. 09 
hal. przedłożony przez Zarząd Szkółki drzewek w Pod- 
horcach obok Stryja za drzewka wysłane z polecenia 
Komitetu do rozmaitych odbiorców.

3) Udzielić 250 K Radzie powiatowej w Śniatynie 
na tępienie szkodnika Niestrzępa głogowca.

Na wniosek ref. Sekcyi hodowlanej Witolda ks. 
Czartoryskiego uchwalono:

1) Odnieść się do Wydziału krajowego, by rozsyła
jąc okólnik o rejonowaniu ras bydła, zwrócił uwagę czyn
ników interesowanych, że wolno licencyońować tylko Si- 
mentalery i Oldenburgi pełnej i pół krwi, każdą rasę we 
właściwym okręgu i że powiatom i gminom woino kupo
wać rozpłodniki za fundusze publiczne li tylko za pośre
dnictwem Komitetu.

2) Założyć oborę gminną Oldenburgów w Biskowi- 
cach (Oddział Sambor).

3) Założyć stacye buhaja subwencyjnego u Czerka- 
wskiego Stanisława w Brzeźmichowej (Oddział Lisko).

4) Założyć chlewnie zarodowe:
a) u Piotra Siwaka w Zydaczowie i
b) u ks. Wasyla Władyczyna w Uściu k. Mikołajowa 

(Oddział Stryj);
c) u Czajkowskiego Witołda w Zydaczowie i
d) u Gołębskiego Kazimierza w Ottyniowicach (Od

dział Bobrecki) ;
e) u Iwanowicza E. i F. Barabasza Alekszy w Boho- 

rodczanach (Oddział Stanisławów);
g) u ks. Wojciecha Owoca w Starej Soli (Oddział 

Sambor);
h) u Jana Lechocińskiego w. Świdnicy (Oddział Ja

worów).
5) Założyć stacye knura u :
a) ks. Potuczka w Siechowie (Oddział Stryj).
b) Kryńska Bicza w Szkle (Oddział Jaworów).
W sprawie waloru licencyi pod względem obszaru 

poruszonej przez R. dw. Dra Tadusza Piłata zaznaczono 
zapatrywanie, poparte przez Przewodniczącego, że walor 
licencyi ma. być ograniczony na okręg, dla którego została 
wydaną, o ile walor jej przez' potwierdzenie Komisyi li- 
cencyonującej w innym okręgu nie zostanie rozszerzonym.

Na wniosek Przewodniczącego Sekcyi admini
stracyjnej Prezesa Stanisława Brykczyńskiego uch Wa
lon o:

1) Uwzględnić prośbę Oddziału lwowskiego co do 
odpisania zaległej części obowiązkowej z czasu od roku 
1903—1905 włącznie w kwocie 580 K 54 hal. reasumu
jąc uchwałę Komitetu powziętą na posiedzeniu dnia 9. 
grudnia 1905. (Dodatek do Nru 51. Rolnika).

2) Z funduszu krajowego na zasilenie działalności 
Oddziałów udzielić Oddziałowi Tarnopolskiemu 200 K na 
utrzymanie sekretarza i 400 K na premiowanie służby 
gospodarskiej ; Oddziałowi Liskiemu 300 K i Oddziałowi 
Podolskiemu 600 K na utrzymanie sekretarzy.

3) Zwrócić wkładki złożone w r. 1880 tytułem przed
płaty na dziełko „Nauka gospodarstwa wiejskiego", które 
wszelako nie wyszło ą mianowicie Towarzystwu rolni
czemu w Krakowie 50 K, zaś Oddziałom Rohatyńskiemu~ 
i Złoczowskiemu po 20 K, przepisując je ewentualnie na 
pokrycie części obowiązkowej.

4) Przyjąć do wiadomości przedstawienie na cenzo
rów banku austro-węgierskiego do ponownego wyboru:

Dla Lwowa Dyr. Juliusza Frommla, dla Drohobycza 
Jana Łobosa i Leonarda Wiśniewskiego; dla Kołomyi Jana 
Kleskiego, Mikołaja Łukasiewicza i Stefana Romanowicza; 
dla Przemyśla dra Feliksa Drużbackiego; dla Stanisławowa 
Stanisława Cieńskiego i Kazimierza Kajetana Łukasiewicza; 
dla Tarnopola Józefa Jurystowskiego i dla Jarosławia Włady
sława Kopeckiego; następnie przyjąć do wiadomości przed
stawienie nowych kandydatów a mianowicie: dla Lwowa 
Włodzimierza Malczewskiego i Bolesława Lewickiego; dla 
Stanisławowa dra Włodzimierza Jurkiewicza i dla Koło
myi Stanisława Jasińskiego.

5) Uprosić Dra Tadeusza Skałkowskiego o wydanie 
opinii co do ustanowienia na rok 1908 stopy procentowej 

mającej służyć za podstawę przy oszacowaniu dóbr nie
ruchom ych.

6) Upoważnić Biuro Komitetu do opracowania jeszcze 
jednej księgi administracyjnej dla Oddziałów przeznaczo
nej do wykazu Członków i ich wkładek.

Po przeprowadzeniu dyskusyi poufnej w spra
wach odnoszących . się do Sekcyi administracyj
nej zamknął Przewodniczący posiedzenie o godzinie 7. 
wieczorem.

Ogłoszenia i rozporządzenia władz.
Obwieszczenie c. k. galicyjskiej krajowej Dyrekcyi 

skarbu z dnia 20. listopada 1907 do L. 135053/907.
Zakupno liści tytoniowych w r. 1907 w Galicyi i na 

Bukowinie zebranych rozpocznie się w grudniu 1907 i od
bywać się będzie w urzędach wykupna tytoniu w Bor- 
szczowie, Jagielnicy, Monasterzyskach i Zabłotowie, tudzież 
w komisyach wykupna tytoniu w Trembowli i Horodence, 
począwszy od 2. grudnia 1907 do 31. stycznia 1908 r.

Zgłoszenia do uprawy tytoniu- na rok 1908 należy 
wnieść w sposób przepisany w § 8 przepisu dla planta
torów tytoniu w Galicyi i na Bukowinie.

Stosownie do tego przepisu mają być zgłoszenia te 
wniesione podczas wykupna u kierownika komisyi wyku
pna tytoniu względnie u funkcyonaryusza przez tegoż wy
znaczonego, a tylko wyjątkowo można je wnieść po wy- 
kupnie najpóźniej do końca lutego 1908 w dotyczącym 
urzędzie wykupna lub odnośnym oddziale straży skar
bowej.

Na przestrzeniach gruntu poniżej 500 kwadratowych 
metrów nie będzie się udzielać pozwolenia do uprawy. 
Gminy, które nie uprawiają najmniej 2 hektarów, nie zo
staną przypuszczone do uprawy tytoniu.

Ci, którzy bez otrzymanego pozwolenia uprawiają 
tytoń, albo którzy większe płaszczyzny tytoniem zasadzają, 
jak wyrażono w pozwoleniu, lub inny gatunek tytoniu sa
dzą. jak ten, na który pozwolenie opiewa, będą ukarani 
według istniejących ustaw.

Gminom i tym plantatorom, którzy w roku poprze
dnim pomimo zgłoszenia większej przestrzeni nie upra
wiali tytoniu na minimalnej przestrzeni o 2 hektarach 
względnie o 500 kwadratowych metrach, nie będą bezwa
runkowo w myśl §§ 3 i 7 przepisu dla plantatorów tyto
niu wydawane licencye do uprawy tytoniu, chyba, że zdo
łają udowodnić, że istotnie przygotowali przepisaną prze
strzeń pod uprawę tytoniu i tę zasadzili roślinami tyto- 
niowemi, że jednakowoż te rośliny wbrew ich woli, np. 
wskutek posuchy, wylewów i t. d. uległy zniszczeniu.

Go do cen wykupna na rok 1907/1908, wynagrodze
nia za odstawienie, tudzież co do postępowania mającego 
się zachować przy wykupnie, odsyła się do obwieszczenia 
z dnia 13. lutego 1906 1. 168384 ex 1905.

KRONIKA.

Przyboczna Rada weterynaryjna przy c. k. Minister
stwie rolnictwa obradowała d. 27-go listopada b. r. pod 
przewodnictwem szefa Sekcyi Wacława Zaleskiego. Z ra
mienia Komitetu brał udział w tych obradach dr. Wło
dzimierz Bolesta Kozłowski. Po dłuższej dyskusyi nad re 
feratem Radcy ministerya.lnego Bindera przyjęto do wia
domości węgierską ugodę weterynaryjną, zaznaczając, że 
jest korzystniejszą od poprzedniej i daje gwarancyę co do 
ochrony naszego bydła przed zawleczeniem zaraz z Węgier.

Delegat Komitetu przedłożył przy tej sposobności 
cały szereg wniosków, skierowanych ku podniesieniu pro
dukcyi bydła. Wnioski te będą przedmiotem obrad Rady 
weterynaryjnej, jaka się niebawem odbędzie.

Budowa kanałów i regulacya rzek doczekają się może 
wreszcie odpowiedniej orgahizacyi przez złączenie wszyst
kich odnośnych agend w nowo powstać majacem Mini-
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sterstwie robót publicznych. Należeć one mają do 1. Sekcyi 
tego Ministerstwa, pozostającej pod kierownictwem facho
wych techników. Sekcya 2-ga zajmie się polityką ekono
miczną stanu średniego (popieranie przemysłu, kredyt dla 
rzemieślników, reforma mieszkań i t. d.), a 3-cia obejmie 
zakres polityki socyalnej. Do Ministerstwa tego ma być 
przedzielonym nowo utworzyć się mający państwowy 
urząd ubezpieczeń, w którym wszystkie kategorye ubez
pieczeń mają być zjednoczone.

Kongres leśników odbędzie się w czasie od 26. do 28. 
marca 1908 w Wiedniu z następującym porządkiem dzien
nym: 1) Rewizya austryackiej ustawy wodnej. 2) Wnio
sek do ustawy w sprawie dróg leśnych z konieczności.
3) Przyczyny pareelacyi lasów i sposób zapobieżenia tejże.
4) O wyłączeniu połonin alpejskich. 5) Ochrona ptactwa 
pożytecznego w świetle prawodawstwa i praktycznego 
zastosowania.

W kongresie tym weźmie udział z ramienia Komi
tetu dr. Kazimierz hr. Szeptycki.

Wiedeńskie Towarzystwo rolnicze obchodzić będzie 
dnia 12. grudnia br. uroczystość stuletniego swego istnie
nia. W obchodzie tym z ramienia Komitetu wezmą udział 
dr. Bolesta Kozłowski i dr. Andrzej ks. Lubomirski.

W sprawie wychodżctwa. Na skutek przesilenia pie
niężnego w Stanach- Zjednoczonych oddalają przedsiębior
stwa przemysłowe cudzoziemskich robotników. Okręty 
przepełnione są wracającymi tak, że ceny przewozu zna
cznie podniesiono.

Wobec podniesionej w ostatnim czasie agitacyi za 
emigracyą do Parany, zachować się również należy ostro
żnie. Celem zbadania położenia w Brazylii wyprawiły 
Towarzystwa rolnicze na własne koszta p. Ludwika Włodka, 
którego relacye wyświecą niewątpliwie prawdziwy stan 
rzeczy.

Wskutek rozporządzenia Mjnisterstwa pruskiego nie 
będzie wolno w r 1908 przyjmować robotników Polaków 
z Galicyi i z Królestwa do kopalń węgla brunatnego 
w środkowo-niemieckim okręgu węglowym.

Stabilizacya wędrownych nauczycieli rolnictwa nastąpi 
od 1. stycznia 1908 w Dalmaćyi i na Pobrzeżu, jako urzę
dników państwowych w 10. randze z widokiem postąpie
nia po dłuższej służbie aż do rangi 8-mej. Dotychczas 
pracuje w Dalmaćyi 12-tu, a na Pobrzeżu 10-ciu wędro
wnych nauczycieli rolnictwa za kontraktem. Stabilizacya 
ta zachęci niewątpliwie ukwalifikowanych do ubiegania 
się w razie rozpisania konkursu na nowe posady w tych 
krajach.

W Akademii Ziemiańskiej w Wiedniu odbędą się od 
24—29. lutego roku 1908, jak w latach ubiegłych, wykłady 
dla praktycznych rolników, celem obznajomienia tychże 
z najnowszemi naukowęmi badaniami i doświadczeniami 
praktycznemi. Szczegółowego programu udziela Rektorat 
Akademii.

Taryfy kolejowe na drzewo Na konferencyi taryfo
wej, która odbyła się niedawno w Ministerstwie kolejo- 
wem, doszło do porozumienia w tym kierunku, że prze- 
rachowanie taryfowe dla drzewa tartego z galicyjskich 
i bukowińskich stacyj przez Ołomuniec i Mysłowice tran- 
sito do Niemiec nastąpi przy okazyi ogólnego przelicze
nia odnośnej taryfy, nie później jednak, jak 1. marca 1908 
i że równocześnie zniżone stawki taryfowe oświęcimskie 
będą przeniesione także na rutę mysłowicką. Następnie 
postanowiono sprzeciwić się jak najenergiczniej zamierzo
nemu przez pruskie koleje zupełnemu zniesieniu lub ogra
niczeniu zniżki taryfowej dla galicyjskiego i bukowińskiego 
drzewa tartego via Tetschen Bodenbach do zachodnich 
Niemiec. Kwestya ta miała być omawianą na konferencyi 
austryackich zarządów kolejowych z pruskiemi kolejami 
państwowemi dnia 26. z. m. Udało się również niedopu- 
śoić do zamierzonej podwyżki taryfy dla drzewa opało
wego na kolejach państwowych w Galicyi i Bukowinie. 
Ministerstwo kolejowe zapewniło przytem, że będzie się 
starało o zniżenie taryfy na drzewo opałowe na kolejach 
lokalnych.

C. k. Dyrekcya kolei państwowych we Lwowie do
nosi, że odbędzie się w grudniu b. r. licytacyjna 
sprzedaż starych materyałów z obrębu c. k. 

Dyrekcyi, która przyjmuje oferty do godz. 12-tej w połu- 
dnie dnia 15. grudnia b. r. Warunki sprzedaży przejrzeć 
można w Oddziale woźnictwa i warstatów.

Postój w stacyi Niepołukowce z-dniem 1. grudnia 
b. r. zaprowadzonym został przy pociągu pospiesznym 
Nr. 304. Odjazd z Niepołukowiec o godz. 9. min. 25 przed 
południem.

Wiadomości handlowe.
Rolnicza agencya sprzedaży materyału rzeźnego w Wiedniu.

Sprawozdanie targowe z 2. grudnia 1907.
Spęd: 2.799 wołów opasowych; 243 wołów z paszy; 483 hydłą 

drobnego. Razem 3.525 sztuk. Według gatunku: 2.675 wołów; 379. 
buhajów; 443 krów; 28 bawołów. Razem 3.525 sztuk.

Ceny w koronach za I0J kg. żywej wagi.
Woły niemieckie prima: 86—96; secunda: 75—85; tertia 66 do 

74; woły węgier. siwe prima: 74 — 86: secunda: 68—72; tertia 56 do 
64 ; woły węgier. zabarwione prima: 86-98 ; secunda : 74 -86 ; tertia : 
60—73 ; wyjątkowo : 97 -100 ; woły galicyjskie : prima : 82 — 88; secun
da: 75—81: tertia: 71-74; wyjątkowo 60-93; buhaje prima: 74—78 ; 
secunda i tertia: 64—72; wyjątkowo: 79—86; krowy prima: 66-76; 
secunda i tertia 60 - 65; wyjątkowo: 80—84; bawoły prima: 48-52; 
secunda i tertia: 36—43; wyjątkowo: 00—00; woły z paszy: 44-54; 
bydło drobne: 42—65.

Uwaga: Spęd był poniżej zeszłotygodniowego o 45 sztuk. Bu
haje krowy i bydło drobne postąpiły od 4 do 6 K., a bydło z paszy 
od 2 do 3 K. Sprzedaż wołów szia tępo, a cena za prima nie pod-r 
niosła się ponad zeszłotygodniową. Nie sprzedano sztuk 99.

Agencya sprzedaży materyału rzeźnego przy Komitecie 
we Lwowie.

Sprawozdanie targowe z 4. grudnia 1907.
Za woły prima uzyskano 74 — 79 K. za 100 kg. żywej wagi; 

za sekunda zaś 62 — 68 K. Woły lżejsze sprzedawano na nogach.
Bank rolniczy.

Lwów, dnia 30. listopada. — Za 50 kilogramów loco Lwów. Wa
luta koronowa. Pszenica gotowa 13’20 — 13’40, pszenica na termina 
00 00 — 00’00 żyto gotowe 11’80 — 12’00 żyto na termina 00’00 do 
00’00 owies obroczny gotowy 7’00 — 7’20 owies obroczny na termina 
00 00 — 00’00 jęczmień pastewny 7’60 — 7’80 jęczmień browarniany 
8’40 — 9’00 rzepak 00’00 — 00’00 lnianka 00’00 — 00’00 groch paste
wny 7’60 - 8’00. groch do gotowania 10’0 — 11’00, wyka 6’70 — 7’00 
bobik 7 00 — 7’20, hreczka 0’00 — 0’00, kukurudza nowa 0’00 — 0 00 
kukurudza stara 0 00 — 0’00, chmiel za 56 kilo 00’00 — 00 00 koni
czyna czerwona 60’00 — 70’00, koniczyna biała 40 00 — 50 00, koni
czyna szwedzka 70’00 — 80’00, tymotka 32’00 — 38’00.

Spirytus paritas Tarnopol za 100 litr, gotowy od 55’00 — 55’25, 
spirytus paritas Tarnopol na termina 00’00 — 00’00 spirytus ekskon-ł 
tyngentowany 35’75 — 36.00

Tendencya zwyżkowa trwa nadal. Ceny niemal wszystkich pro
duktów podniosły się znacznie. Jedynie co do koniczyny usposobie
nie słabsze.

Kraków, dnia 29. listopada 1907.—Z miejskiej centralnej targo
wicy. Na dzisiejszy targ spędzono: bydła rogatego rosłego 325 sztuk, 
jałownika 156 sztuk, cieląt 265 sztuk, owiec i kóz 29 sztuk, nierogacizny 
415 sztuk, razem 1190 sztuk. Woły z paszy płacono po 00 — 00 k., za 
sztukę woły opasowe po 58—80 kor., krowy po 56—61 kor., opasowe po 00 
do 00 kor., buhaje po 64—66’00 kor., jałownik po 66 -90 kor., cielęta po 
00—00 za 1 eetnar metryczny żywej wagi. — Cielęta na sztuki po 
22—48 kor. Nierogaeiznę tuczną po 104—140 kor. za 1 ctn. metr, żywej wagi 
nierogaciznę tuczną po * 00 — 00 kor., owce 00—00 kor. za 1 eetnar 
metryczny rzeźnej wagi. Sprzedano dla miejscowej konsumcyi bydła 
rogatego, cieląt i nierogacizny 1115 sztuk, na eksport za rogatki m. 
bydła rogatego 75 sztuk, nierogacizny 00 sztuk. Pozostało do 
drugiego targu bydła i nierogacizny 20 sztuk. Geny powyższe obli
czono bez opłaty akcyzowej.

Kraków, dnia 3. grudnia 1907. — Z miejskiej centralnej targo
wicy. Na dzisiejszy targ spędzono: Bydła rogatego rosłego 169 sztuk, jało
wnika 57 sztuk, cieląt 230 sztuk, owiec i kóz 6 sztuk, nierogacizny 335 
sztuk. Razem 797 sztuk. Woły z paszy płacono po 225—300 kor. za sztukę, 
opasowe 00 krowy po 56—68, buhaje po 50—52 jałownik po 70—102 
za 1 eetnar metryczny żywej wagi. — Cielęta na sztuki po 24—84. 
Nierogaciznę tuczną po 86 — 88 k. za 1 eetnar metryczny żywej wagi. 
Nierogaciznę tuczną po 108—124 kor. za 1 eetnar metryczny rzeźnej 
wagi. Owce po 00—(10 koron. Sprzedano dla miejscowej konsumcyi bydła 
rogatego, cieląt i nierogaciny 797 sztuk, na eksport dla zamiejsco
wych —, bydła rogatego 00 sztuk, nierogacizny 00 sztuk. Pozostało 
do drugiego targu bydła i nierogacizny — sztuk. Ceny powyższe obli
czono bez opłaty akcyzowej.

9HI 3 garnitur młocarniany używany, z mo- 
torem benzynowym o sile 8 koni, 

za 5000 koron i para kuców gniadych doskonale dobra
nych za 500 koron. — Wiadomości bliższej udzieli Feliks 
Passakas, wł. dóbr Witelówka, ‘ poczta Łaszkówka (Bu
kowina). 452 1—6 


